
Verslag van de zomerfietstochten 2023. Georganiseerd door de Progressieve Partij. 

  

In de maanden juli en augustus organiseerde de Progressieve Partij een serie zomeravond-

fietstochten. Steeds met een bestemming waar iets interessants te zien of te horen is. Hierbij een 

verslag  voor de deelnemers. Met nog eens een korte route-beschrijving om de tocht nog eens na te 

fietsen. 

  

Doel. 

De bedoeling va deze fietstochten is drieledig. 

1.       Als lokale Progressieve Partij zijn we trots op onze mooie buitengebied en willen graag aan anderen 

laten zien dat er mooie paadjes, wegen en plekjes zijn. Dus we organiseren deze “uitstapjes” voor 

iedereen: localo en toerist, progressief en conservatief, geel, bruin, zwart en wit.  

2.       We willen graag de verbinding maken met de discussies over beleid in de raadzaal en de praktijk op 

straat, op het land en bij organisaties. Hoe werkt het beleid nu in de praktijk uit. 

3.       En eerlijk is eerlijk: we vinden het leuk om iets te doen en kunnen eigenlijk ook het nadenken en 

inspiratie opdoen over politiek niet zo lang missen. 

  

Lessons learned. 

Bij elke bestemming hadden we een bedoeling. Hebben we iets opgestoken, iets geleerd en moeten 

we –politiek bezien iets met dat geleerde. Moeten we misschien raadvragen stellen, discussie 

aanwakkeren of anderszins de bezochte initiatieven ondersteunen. Hieronder een overzicht. Niet 

compleet. 

  

Bij het bezoek aan Activiteitenboerderij Rutgers was de verzuchting: dit zou iedereen die met zorg te 

maken heeft, erover moet beslissen eens moeten zien. Ook wierp het bezoek de vraag op of en hoe 

alle regels en wetten soms niet een belemmering zijn,  elkaar tegenwerken, in plaats van het beste 

voor de inwoners te betekenen. 

  

Bij het bezoek aan de Welsker in De Heurne, maar nog meer bij het bezoek aan de moderne woning 

aan de Legtersdijk, is de vraag: hoe kunnen we bij restauraties en nieuwbouw in het buitengebied 



duurzaam en liefst circulaire bouwen. De bouw zal moeten innoveren. Architecten en 

opdrachtgevers kunnen daarbij voorop lopen. 

  

De gesprekken met de Syrische cultuurverbinders in het boekencafé van de Koppelkerk legden nog 

weer eens de nadruk op tweezijdige integratie. We zullen als samenleving in gesprek moeten met 

andere culturen en ze ook de tijd geven om aan onze cultuur te werken. Samen eten is altijd een 

wondermiddel. 

  

De vraag die na  het bezoek aan “de Nieuwe Bodem” blijft hangen is: zorgt een dergelijk concept van 

regeneratieve landbouw voor een mogelijke en noodzakelijke  transformatie van de landbouw in het 

buitengebied. We vinden het in elk geval de moeite waard om dit soort initiatieven te blijven 

steunen. 

  

Het bezoek aan het project “zon op dak”aan de Tolhuisweg drukte ons weer op de feiten van de 

bureaucratie, het wispelturige gedrag van de overheid en dat het daarom bijna onmogelijk is met een 

sluitende “business-case” voor zon op dak te komen. Daar komen de afzet- en 

netcongestieproblemen nog bij.  Optimistischer is het verhaal van de resultaten van biodiversiteit. 

Dat kunnen we via de gemeente ook ondersteunen. 

  

 
 
 
 
 
 
  



 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 
12 juli: Activiteitenboerderij Rutgers, Lintelo. 
 
Fietsroute: 
 

Sondernweg, r.a. Heegtweg, l.a. Navisweg, l.a. Brakenweg, r.a. Koopweg, l.a. 

Koopsdieksken, 

 

 
Betrokkenheid maakt indruk 
De eerste fietstocht was meteen al raak. Was het ’s middags hier en daar nog wat 
buiig, ‘s avonds fietste een groep van zo’n 20 mensen onder de prachtigste 
luchten naar het Koopdieksken in Lintelo. Daar ligt de activiteitenboerderij van 
Gert en Ina Rutgers. Alle deelnemers waren zwaar onder de indruk en razend 
enthousiast over het werk wat Gert en Ina dag-in-dag-uit verzetten voor hun 
deelnemers. De algemene verzuchting was: “Dit zou eigenlijk de hele 
gemeenteraad, de ambtenaren, het college en meer mensen eens moeten zien”.  
Dat geldt natuurlijk voor alle onderwerpen en bestemmingen die aangesneden en 
gekozen zijn voor de zomerfietstochten.  
 
Aalten Vooruit. 
Ook verslaggever Jos Wessels van de Aalten Vooruit/De Band fietste mee en 
maakte een heel mooi verslag. We drukken het hier integraal af.  



  

   

   



   

   



 

 

Foto’s 

 

Verschillende deelnemers aan de fietstocht maakten foto’s. Hieronder een selectie. Allemaal 

met instemming van de eigenaren van de boerderij, de maker en de mensen die erop staan  

gepubliceerd. 
  

   

   

   

   

     

   

     

 

  

  



   

   



   

     

   

     

 

  

  

   

   



   

   

   

   

   

   

 



 
19 juli: Monumentale boerderij ’t Welsker, De Heurne en modern woonhuis 
op de Haart. 

Fietsroute: 
De Welsker; Sondernweg, l.a. Zomerweg, r.a. Derde Broeksdijk, l.a. Veldweg, r.a. 

Huisstededijk, r.d. Teubenweg, r.a. Giebinkslat, l.a. Geersweg, r.d. Ovinkweld, r.a. 

Spekkendijk. 
Legtersdijk: Spekkendijk, l.a. Welskerveen, r.a. Westendorpweg, l.a. Dinxperlosestraatweg, 

r.a. Essinkwek, r.a. Damheideweg, l.a. Hamelandroute, r.a. Hondorpweg, r.d. Legtersdijk. 

Deelnemers aan fietstocht 2 laaiend enthousiast 
Op de kop af 30 mensen fietsten vanaf de Markt op woensdagavond 19 juli naar 
de Spekkendijk in De Heurne. De verrassing was groot dat bij de “schoppe” van 
boerderij ’t Welsker zich ook nog eens 15 mensen verzameld hadden. Koffie 
tekort dus. Maar de uitleg van Vincenth Schreurs maakte dat gemis meer dan 
goed. In 2018 was hij betrokken geraakt bij de restauratie van in de eerste 
instantie schoppe en schuur bij de boerderij.  Rond 1370 werd boerderij ’t 
Welsker al genoemd als Hof van Welschelo. Het hoorde tot het bezit van Fürst 
von Salm die ook slot Anholt in bezit heeft.  Van de schoppe is de hoofdstructuur 
blijven staan, een z.g., Dreiständer. Door de ramen helemaal tot aan de vloer 
door trekken ontstaat veel licht, maar blijft ook het zicht op het pannendak. Grote 
luiken kunnen het geheel afsluiten.  De kap is gesloten met een dampopen 
systeemmateriaal:  hout wat zorgt voor ademen naar buiten. De schoppe wordt 
gebruikt voor ontvangsten, vergaringen, feesten. De houten schuur gaat dienst 
doen als garage, ook daar wat leuke snufjes: een weggewerkte hobby ruimte en 
kantoor.  Het isolatiemateriaal is van houtvezel en van gras/wegbermenmaaisel. 
We gaan er steeds meer toe dat boeren ook materialen produceren voor de 
bouw. 

Boerderij is nog niet klaar! 

De boerderij is nog volop “under construction”.  De architect heeft zich een niet 
historische vrijheid veroorloofd door een soort van glazen pui te maken die twee 
delen van de boerderij verbindt.  Daar troffen we nog de rondingen van de kelder. 
De tegeltjes in de keuken waren vroeger een gewild doelwit voor dieven. Men 
ontdekte bij het restaureren vele kleuren verf en behang. De “herenboer”wilde 
graag zijn rijkdom laten zien door om de tien jaar het woongedeelte te 
vernieuwen.  Er moet nog heel wat gebeuren, was de conclusie van de 
bezoekers.  Er zit ook veel ruimte in de boerderij. Die wordt niet allemaal 
verwarmd. Ook een monument moet je een beetje als “vroeger”bewonen: niet 
overal kan het warm zijn. Er is ook geen riolering, maar een helofytenfilter 
(rietveldje, net buiten de tuin). Alle bezoekers waren zeer onder de indruk van het 
vakmanschap en inzet waarmee de verbouwing uitgevoerd werd. Meer 
informatie: Spread_Rijksmonument_265x395_LRspread.pdf 
(erfgoedoostachterhoek.nl)  

https://erfgoedoostachterhoek.nl/wp-content/uploads/sites/3/2022/02/Spread_Rijksmonument_265x395_LRspread.pdf
https://erfgoedoostachterhoek.nl/wp-content/uploads/sites/3/2022/02/Spread_Rijksmonument_265x395_LRspread.pdf


   

   

   

   

   

   



   

   

   

  

 



 

   

     

   

     

 

  

  

 
  

   

 

   

     

   

     

 

  

  



 

   

     

   

     

 

  

  

 

   

     

   

     

 

  

  



 

   

     

   

     

 

  

  

   

   

 
 

 

 

 



Duurzame houtbouw in buitengebied 

Tweede zomerfietstocht naar Legtersdijk 

Een groep dappere fietsers van 25 mensen stapten na  de rondgang bij ’t Welsker 
op de fiets en fietste in drie kwartier door een mooi gedeelte van IJzerlo en  de 
Aaltense Herune (langs Hondorp) naar de Haart, Legtersdijk. Daar stonden tot 
voor enkele jaren vervallen kippenhokken. Via de zgn. regeling rood voor rood, 
waarmee die hokken en andere schuren in het buitengebied opgeruimd werden, 
mochten er twee boerderij-achtige woningen komen; het idee van een 
hoofdgebouw en bijgebouw. 

Creatieve invulling van de eisen 

Vincenth heeft dit wel heel creatief ingevuld door het hoofdgebouw-gedeelte van 
het ene gebouw hoger vorm te geven en het bijgebouw aflopend. Het hele 
woonhuis is uit de computer als 3D-animatie gerold. Tot op de gaten voor de 
stopcontacten,  de open ruimtes voor deuren en ramen: alles werd vooraf 
berekend, getekend en in 3D vormgegeven. Groot voordeel dat de klant kan 
meekijken. Maar ook dat het huis in de fabriek precies gemaakt kan worden. In dit 
geval met CLT-houtbouw: onder grote druk geperste houtplaten van 8  tot soms 
20 cm dik en wel 16 meter lang. Prachtig natuurlijk afgewerkt.  Deze manier van 
bouwen is duurzaam, maar ook erg brandveilig bijv.  Het gebruik van dit materiaal 
is ook kostenbesparend doordat o.a. het skelet van het gebouw binnen 
anderhalve week staat. Natuurlijk moet er dan nog het een en ander afgewerkt 
worden. Een heel mooi voorbeeld van duurzaam toekomstgericht bouwen. Maar 
het mooiste was toch wel de vormgeving van binnen en buiten. Ook de tuin mocht 
er zijn (Esselink).  

Dank 

Vincenth Schreurs, de architect en Gert en Anja, eigenaren heel hartelijk dank 
voor dit inkijkje in een woning van de toekomst. Meer info over het bouwen met 
CLT: Bouwen met CLT – zes lessen uit de praktijk van Urban Climate Architects – 
architectenweb.nl 

 Hieronder enkele foto’s van het pand Legtersdijk. Vanwege de privacy publiceren 
we niet veel foto’s. 

 

https://www.progressieve-partij.nl/duurzame-houtbouw-in-buitengebied/
https://architectenweb.nl/nieuws/artikel.aspx?ID=47803
https://architectenweb.nl/nieuws/artikel.aspx?ID=47803


 

   

     

   

     

 

  

  

 

   

     

   

     

 

  

  



 

   

     

   

     

 

  

  

  



 

26 juli: Kennismaking met Syrische Cultuurvertalers in de Koppelkerk 
 

Fietsroute: 
Koppelkerk: 

Europaweg, l.a. Loohuisweg, r.a. Huiskematerdijk, l.a. Veenhuisweg, r.a. Bosweg, l.a. bospad 

naar, l.a. Spiekersdijk, r.a. Beestmanweg, r.a. Spiekersdijk, r.a. fietspad naar, l.a. 

Drenthelweg, l.a. Lieversdijk, r.d. Buninkdijk, r.d. Stationsweg, r.d. Prins Mauritsstraat. 

 

 

 
Indrukwekkende kennismaking met Syrië 

Op woensdag 26 juli fietsten ruim 20 deelnemers een mooie tocht over de Haart 
(Aalten).  Voor Joop Wikkerink, die de deelnemers welkom heette de “mooiste 
buurtschap” van de gemeente Aalten. Een enkele meefietser, afkomstig van de 
Haart knikte instemmend.  Via Loohuisweg,  Huiskermaterdijk en Veenhuisweg 
kwamen we natuurlijk in het mooie bosje bij de Bosweg en staken we over naar 
de mooi gerestaureerde scholte Beestman. Langs de Spiekerdiek en “Groot 
Drenthel”fietsten we langs de Drenthelweg, Buninkdijk en Sationsweg naar het 
terras bij de Koppelkerk. 

Koekjes. 

De schalen met koekjes stonden in het boekencafé, dus het gezelschap streek 
daar neer en deed zich te goed aan koffie, thee en veelkoekjes met bekende en 
onbekende namen als Maamul, Ghriba, Bakhlawa en gewoon koekjes. De meer 
dan 80 koekjes gingen schoon op. Een mooi verhaal werd verteld over  de 
speciale Suikerfeestkoekjes, die vers thuis gebakken gegeten moeten worden. 
Het verschil tussen de Syrische koekjes en andere Arabische is dat men in Syrië 
minder suiker gebruikt. De koekjes waren gebakken door Eman Asad Hammada, 
inwoner van Bredevoort. 

Cultuurvertalers. 

De verhalen van de drie cultuurvertalers van Laborijn maakten indruk. Er waren 
drie van hen aanwezig, oorspronkelijk afkomstig uit verschillende streken van 
Syrië. Met voor ons moeilijk te lezen en uit te spreken namen. Eén dame,  Qamar 
Otagi, twee heren Hussum Zahweh en Fuad Almaghari.  Met elk hun persoonlijke 
geschiedenis, vluchtverhalen en leefomstandigheden.  Wat doen cultuurvertalers. 
Het magische woord was “Hal 8”, in deze ruimte van Laborijn in Doetinchem 
organiseren de cultuurvertalers activiteiten voor nieuwkomers en inburgeraars. 
Hele simpele dingen: hoe zijn de gewoonten hier, wat doe je en doe je niet, hoe 
reis je met openbaar vervoer, hoe kom je bij een dokter. Vooral de culturele 
dingen. Maar ook gaan de cultuurvertalers naar mensen thuis, zijn aanwezig bij 
Laborijn en Figulus in Aalten, kortom ze dien wat nodig is. En dan voor de zgn. 
statushouders waarbij de gemeenten verantwoordelijk zijn voor de inburgering 
(vanaf 2022) 

https://www.progressieve-partij.nl/indrukwekkende-kennismaking-met-syrie/
https://www.progressieve-partij.nl/indrukwekkende-kennismaking-met-syrie/


Dat levert natuurlijk soms hilarische situaties op. Neem bijvoorbeeld al die gekke 
spreekwoorden en gezegden in Nederland. Als je letterlijk gaat vertalen is dat een 
bron voor misverstanden.  Naast deze cultuur-oefeningen, gaan de meeste 
inburgeraars voor hun verplichte inburgering naar taalles. Er zijn drie routes: de 
onderwijsroutes voor statushouders , de B1-route en de Z-route. De eerste is 
vooral voor jongeren die na de Internationale Schakelklas kunnen doorstromen 
naar (middelbaar en hoger) onderwijs. De B1-route voor mensen die leerbaar zijn 
en in staat zijn om binnen drie jaar Nederlands op B1 niveau te spreken. En de Z-
route. De z- staat voor zelfredzaamheid. Er wordt aan het begin van het 
inburgeringstraject ingeschat dat men niet “leerbaar”, dus niet de taal op B1 
niveau zal beheersen; daarom wordt de inburgering gefocust op zelfredzaamheid. 

Uitdagingen. 

Waar lopen ze nu tegen aan.? Een eerste is een beetje een gebrek aan “durf te 
vragen houding”. Sommigen vertalen dat in gereserveerdheid, verlegenheid, 
teruggetrokkenheid. Mag je nou elkaar een hand geven, over de arm aaien enz., 
was een vraag. Hangt wel af van de situatie, net zoals in Nederland. Groot 
probleem is toch wel het studie- en werkniveau. Qamar vertelde dat ze eigenlijk in 
Syrië accountant was. Maar dat ze hier vanaf begin af aan weer die diploma’s zou 
moeten halen. Dat geldt in bijna alle beroepen zo. Dat betekent dat je bijna nooit 
aan de slag komt in een beroep waarvoor je opgeleid bent. Hussam vertelde wel 
dat Laborijn juist ook kijkt naar andere vaardigheden, niet zo zeer de genoten 
opleiding. Bijvoorbeeld kan iemand goed koken, autorijden, is hij/zij technisch 
handig. Tijd is het grote punt. Volgens Fuad helpt het als werkgevers ook inzien 
dat mensen uit een heel andere cultuur tijd nodig hebben om aan het werk te 
wennen. En dan zijn de Nederlandse wetten en beschikbare scholing, training en 
andere instrumenten niet altijd toereikend. Na het “officiële” gedeelte bleven alle 
drie nog lang napraten aan de verschillende tafeltjes. Dat werd erg gewaardeerd. 

De reacties waren zeer positief; “wat goed dat deze cultuurvertalers er zijn”.  
Maar ook: “wat een cultuurverschillen zijn er toch, en het is goed dat we die een 
beetje zien en kennen zodat we ons handelen daar ook op af kunnen stemmen.” 
Naderhand kregen we als organisatie weer wat appjes: “Het was een interessante 
en leerzame avond”, Groetjes M&H 

Dank aan de cultuurvertalers en Marjanka van de Koppelkerk. Hieronder wat 
foto’s van de lekkernijen en de geanimeerde gesprekken. 
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9 augustus: “De Nieuwe Bodem”, Lintelo 
 
Fietsroute: 
Nieuwe Bodem: 

Varsseveldsestraatweg, r.d. Elshoekweg, r.d. Pakkebierweg, r.a. fietspad naar, l.a. Pasopweg, 

l.a. Velligendijk, r.a. Welpshofweg, r.d. Vossenbulteweg, l.a. bruggetje naar, Pasdijk, l.a. 

Seinsdijk. 

 
Zeer interessante excursie naar “De Nieuwe Bodem”. 
Woensdagavond 9 augustus ging de PP-fietstocht naar Nieuwe Bodem aan de 
Seinsdijk in Lintelo. Zo’n 30 mensen fietsten met ons mee en genoten daar van 
een heel interessante rondleiding van Meta en Jasper. 
Zij vertelden dat ze in september 2020 samen met nog vier enthousiaste mensen 
begonnen zijn met hun project door twee hectare grond te pachten van een van 
hun ouders. Zij vinden dat het huidige landbouwmodel een te zware wissel trekt 
op het klimaat. De grond raakt erdoor uitgeput, biodiversiteit is ver te zoeken en 
het landschap verschraalt. Agrobosbouw kan deze problemen helpen aanpakken. 
De teelt van bomen en struiken gecombineerd met landbouwgewassen vangt 
CO₂ in de bodem en gewassen en herstelt waterkringlopen. Dit helpt 
klimaatopwarming te verminderen en kan zelfs klimaatkoeling in werking zetten. 
Daarnaast herstelt agrobosbouw de biodiversiteit, garandeert voedsel in tijden 
van klimaatverandering en herstelt ons landschap. 
Op Nieuwe Bodem worden walnotenbomen en hazelnotenbomen, fruitbomen, 
bessenstruiken, granen, kruiden en bloemen door elkaar geplant. Een gemengde 
aanplant is minder plaaggevoelig en zorgt ervoor dat geen kunstmest of giftige 
bestrijdingsmiddelen nodig zijn. De houtige gewassen hebben tijd nodig om tot 
volledige groei en productie te komen. Daarom wordt de ruimte tussen de bomen 
en struiken in de tussentijd benut door graan, thee, groente en bloemen te laten 
groeien. 
Het leuke bij Nieuwe Bodem is dat jezelf ook kunt meedoen. Je kunt 
walnotenbomen, hazelnotenbomen of voedselbosgewassen adopteren. De 
opbrengst van de boom is dan voor jou. 
Mocht je na het lezen van dit verslagje geïnteresserd zijn, kijk op de 
website www.nieuwebodem.nl voor de open dagen, rondleidingen en 
bezoekersmogelijkheden. 
(tekst Henk Kok, foto’s Ans Plug en Gerrit Migchelbrink) 
 
  

https://progressieve-partij-aalten.email-provider.eu/link/f9ouzrahar/ym0gaawsro/tgqla5maez/kkup5jilce/ue6j8vzmqq


   

   

   

   

   

   



   

   

   

   



   

     

   

     

 

  

  

 
  

   

   

   

 

  



 

16 augustus: “Zon op dak en biodiversiteit op de grond”, Bredevoort 

Fietsroute: 
Berkenhovestraat, r.d. Romienendiek, r.a. Nonhofweg, r.a. Welinkweg, l.a. Bruninkweg, r.a. 

’t Villeken, r.a. Barloseweg, l.a. Kommersveldweg, r.d. Bokkelderweg, fietspad naar, l.a. 

Batenweg, r.d. Schulenkampweg, l.a. Tolhuisweg. 

Lange adem nodig voor zon op dak en biodiversiteit op de grond. 
Op woensdag 16 augustus fietsten we een mooie route via “d’n Hollen Weg”,’t 
Villeken, ’t Kommersveld en Olde Baoten naar de Tolhuisweg. Daar ontvouwt zich 
een bijzonder project. Op een drietal voormalige kippenschuren liggen in totaal 
500 zonnepanelen, goed voor een opbrengst van 175 Mwh. Het energieverbruik 
van zo’n 50 huishoudens. De aanleiding was min of meer triest. Het bedrijf is zo’n 
15 jaar geleden gestopt en de schuren werden gebruikt als opslag voor diverse 
materialen. Zo stond 1 schuur vol met antieke auto’s. Op een kwade dag vatte er 
één vlam. Weg schuur. De verzekering vergoedde de herbouw. Bij sloop niet. 
Dus werd midden in de corona-tijd herbouwd en de zonnepanelen geïnstalleerd. 
Dat ging niet zonder slag of stoot.  

André Kaminski, de initiatiefnemer heeft uitgerekend dat hij gedurende het proces 
met 14 instanties te maken heeft gehad en 150-200 telefoontjes moest plegen. 
Het bontst van alles maakte Liander het. Er moest een nieuw verdeelstation 
komen. Nadat eerst gedacht was alleen de 80 meter kabel van schuren naar 
paneel te leggen, bleek dat er een soort lus via het verdeelstation te moeten 
worden aangelegd richting Bredevoort. Dus mee betalen aan het verdeelstation. 
De panelen lagen, het nieuwe huis was gebouwd, maar geen kabel van april tot 
oktober, dus geen opbrengst. Weer een tegenvaller. Vorig jaar kwam er een 
mooie opbrengst: 200 Mwh in plaats van de geplande 175 Mwh.  

De “onbalans-korting”. 

Maar de derde tegenvaller kwam dit jaar om de hoek kijken: de “onbalans”-
korting: In de zomer wordt veel stroom geleverd, te veel soms; dus daarom 
berekent de stroomafnemer een onbalans korting. Natuurlijk is de SDE-subsidie 
er wel, maar de opbrengst is zodanig lager dat de terugverdientijd langer wordt.  

We bespraken verschillende oplossingen; opslaan in batterijen, daken niet 
bedrijfsmatig maar via 40 particuliere deelnemers in een postcoderoosproject 
volleggen, rechtstreeks leveren aan oplaadpalen. Jammer dat bij dit soort 
initiatieven de bureaucratie zo veelomvattend is, tijdens het spel de regels 
veranderd worden. Overall conclusie: het is op dit moment niet de meest 
rendabele investering.  

  

 



Prachtige plek voor buitenlui. 

Het tweede deel van het bezoek klonk wat optimistischer. Naast de opslag- en 
panelenschuren kon met een verplaatst bouwrecht via de oude rood-voor-rood 
regeling een huis gebouwd worden (wel onder wat voorwaarden). Er werd 
gekookt Zweeds hout gebruikt, triple glas dus bijzonder geïsoleerd. Het perceel 
om het huis heen is één groot akkerrandenproject met veel leefruimte voor 
vlinders, insecten, nectarminnende bijen en vogels. De kwartel was die dag 
gehoord, puttertjes en patrijzen in de nieuwste akkerrand. Het verschil tussen 
ingezaaide percelen van 1, 2 en 4 jaar was mooi te zien. Je ziet ook wat wilde 
opslag van bomen verschijnen. Bijzonder is dat je de lijnen in het landschap van 
voor de ruilverkaveling kunt ontwaren. Kunst gaat worden om het water ook hier 
langer vast te houden. Een stuw in de “ruilverkavelingssloot” zou mooi zijn. 
Regenwater wordt opgevangen in een wadi.  

Appelboom van 110 jaar. 

Een mooi verhaal om te besluiten: Zo’n 70 jaar geleden kwam de grond om de 
schuren in andere handen. Er stond een mooie appelboom: Anatov-appels (wie 
kent ze niet). De verkopende partij wilde de appelboom nog gauw even tot 
stookhout stukzagen. De nieuwe eigenaar zei: “Hier heb je een mud kolen, dan 
laat je de boom maar staan”. Zo kwam het dat er daar nu een zeker 110 jaar 
oude appelboom staat. Ook hier is weer interessant of een dergelijke aanpak een 
bijdrage kan opleveren voor stoppende boeren, behoud van percelen, vergroting 
biodiversiteit. Daar komt meer aandacht voor (ook in kader van 
landschapstoerisme), maar de belangen in het buitengebied werden en worden 
traditioneel bepaald door boeren en land/bos-eigenaren. De partij die zich 
“buitenlui”noemt zit niet aan de overlegtafels. (tot 1,5-2 ha).  Zou niet verkeerd 
zijn. 

  



   

   

   

De 110-jarige Anatov-appelboom 

  
  

     

   

     

 

  

  

   

     

 

   

   

Omvormers worden buiten gemonteerd 
  

     

 

  

  



   

   

   

     

 

   

     

 

  

  



   

     

 

   

     

 

  

  

   

   



   

     

 

   

     

 

  

  

   

   

 


